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Beslutningsforslag nr. B 137. Fremsat den 17. marts 2009 af Per Clausen (EL), Line Barfod (EL), 
Johanne Schmidt-Nielsen (EL) og Frank Aaen (EL) 

F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  

o m  e l e k t r i f i c e r i n g  a f  s t r æ k n i n g e n  L u n d e r s k o v - E s b j e r g ,  

å b n i n g  a f  s t a t i o n  i E s b j e r g  Ø s t  o g  u d b y g n i n g  a f  h a v n e b a n e n  

i E s b j e r g  

Folketinget opfordrer regeringen til at igang- 
sætte elektrificering af jernbanestrækningen 
Lunderskov-Esbjerg, at tage initiativ til åbning 
af en ny station i Esbjerg Øst og at udbygge hav- 
nebanen til Esbjerg Havn efter følgende ret- 
ningslinjer: 
-  Banestrækningen mellem Lunderskov og Es- 

bjerg elektrificeres. 

-  Banestrækningen opgraderes fra 180 km/t. til 
200 km/t. 

-  Der anlægges en regionaltogsstation i Esbjerg 
Øst (Jerne). 

-  Der sker en udbygning af baneforbindelsen til 
Esbjerg Havn og tilhørende omladefaciliteter. 
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B e m æ r k n i n g e r  t i l  f o r s l a g e t  

Elektrificering af banestrækningen Lunderskov- 
Esbjerg 

Danmark er en sort plet, når det gælder elektrifice- 
ring af jernbanenettet. Med 31 pet. ligger Danmark 
langt bagefter Schweiz' 99 pet. eller Sveriges 80 pet. 
elektrificering. Hos vore svenske naboer er Banverket 
ved at elektrificere de mindre strækninger, for selv om 
dette er relativt dyrt og besværligt, hæmmer det tog- 
driften, når der op til flere gange skal skiftes lokomo- 
tiv undervejs. 

Elektrificeringen vil gøre det lettere at finde alter- 
nativer til de IC3-tog, der skal udskiftes om 10-15 år. 
I Europa er der kun få producenter af dieseltog, der 
kan køre tilstrækkelig hurtigt, og her har vi erfaret, at 
Ansaldo ikke kunne klare opgaven. Derimod produce- 
res der et stort udvalg af el-tog og el-lokomotiver -  
tog, der er gennemprøvet, og som kan leveres som 
hyldevarer. 

Satsningen på dieseltog skal skrinlægges. Strategi- 
en var en fejltagelse, som har forsinket den klima- og 
miljørigtige elektrificering af jernbanenettet. 

Der skal derfor tilvejebringes et beslutningsgrund- 
lag for den trinvise elektrificering af jernbanenettet. 
Som første strækning i en sådan elektrificeringsplan 
foreslås strækningen Lunderskov-Esbjerg elektrifice- 
ret. 

Fordelen ved at begynde med Lunderskov-Esbjerg 
er, at næsten hele strækningen er immuniseret. Det be- 
tyder, at sikrings- og teleanlæg ikke påvirkes af et 
kommende kørestrømsanlæg. Enkelte stationer, 
strækninger og overkørsler er dog ikke immune og 
skal derfor udskiftes. 

Banedanmark skønner, at så snart Folketinget har 
tilvejebragt den nødvendige hjemmel, kan arbejdet gå 
i gang og være afsluttet inden for en fireårig periode. 

En anden fordel ved at vælge lige netop denne 
strækning er, at hovedstrækningerne syd og vest for 
Kolding hermed vil være elektrificeret og der vil her- 
efter kunne tages fat på elektrificering af længdebanen 
fra Fredericia til Frederikshavn. 

Et væsentligt argument for at elektrificere er de tek- 
niske fordele, idet el-tog kan opnå en relativt stor mo- 
torkraft, som udnyttes til at give togene høj accelera- 
tion. Dermed reduceres rejsetiden med 10-15 pet. Det 
giver toget en konkurrencefordel og en mere effektiv 
drift. I dag varer togturen fra København til Esbjerg 
ca. 3 timer, men med eldrift vil den kunne gøres på 2Yz 
time. 

DSB har i nogle år brugt en teknik, der muliggør, at 
IC3- og ER4-tog kan køre sammenkoblet på elektrifi- 
cerede strækninger mellem København og Middelfart 
eller Kolding. Her deles de sammenkoblede togsæt; 
el-toget fortsætter til Sønderborg og IC3-toget kører 
videre mod Esbjerg eller Fredericia. 

Hvor fornuftig en sådan løsning end er, så har den 
nogle svagheder. Dels er der grænser for, hvor hurtigt 
toget kan køre, og dels udledes emissioner, der er ska- 
delige såvel for mennesker som for kørestrømsanlæg- 
get. Svovlpartikler aflejres således på køreledninger 
og isolatorer, og det kræver konstant rengøring af hen- 
syn til isolatorernes levetid. Problemet er størst i tun- 
neller. 

Desuden mangler der ER4-togsæt, især efter at 
mange ER4-togsæt er blevet overført til Kystbanen. 
Endelig skal der tages højde for, at ER4-togene falder 
for aldersgrænsen om 15-20 år. 

De positive effekter ved at elektrificere stræknin- 
gen Lunderskov-Esbjerg vil desuden brede sig til Kø- 
benhavn, idet de IC3-tog, der kører til/fra Esbjerg, er- 
stattes af el-tog. Det reducerer forureningen på Nørre- 
port. Banedanmark vurderer, jf. svar på TRU alm. del 
-  spørgsmål 377, at luftforureningen på Nørreport 
skønsmæssigt vil blive reduceret med ca. 10 pet. 

Nørreport skal ombygges for et betydeligt million- 
beløb for at kunne honorere de miljøkrav, som diesel- 
togene ikke kan leve op til. Det er derfor indlysende, 
at jo hurtigere elektrificeringsprocessen gennemføres 
-  herunder at der tillige sker en elektrificering af de 
sjællandske regionalstrækninger -  desto færre midler 
skal der bruges på at ombygge Nørreport. Nedenstå- 
ende tabel viser emissionsniveauet fra el- henholdsvis 
dieseltog. 
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Emissioner fra el- og dieseltog: 

Art (gram/vognkm.) ER IC3 
C02 429 685 
S02 0,14 0,015 
NOx 0,38 3,86 

I HC 0,019 - 0,65 
CO ~0,07 1,5 
Partikler - 0,08 
Støv - . 0,016 _  - 

Kilde: Banestyrelsen 

Anlæg af regionaltogsstation Esbjerg Øst 
Det fremgår af Trafikstyrelsens »Stationsstrukturen 

i Danmark« (december 2008, side 22), at en station i 
Esbjerg Øst har et beregnet passagerpotentiale (af/på- 
stigere pr. årsdøgn) på ca. 300 passagerer. Inden for en 
afstand af 1,5 km fra en kommende station bor der ca. 
15.000 indbyggere, er der 4.000 udpendlere, 2.300 
indpendlere og 3.200 uddannelsessøgende. 

De gennemsnitlige anlægsomkostninger for et nyt sta- 
tions anlæg angives til 15,6 mio. lir. (inklusive kommu- 
nale andele, 2009-priser). 

Udbygning af baneforbindelse til Esbjerg Havn 
Elektrificeringen understøtter Esbjerg Havns plan 

om en sømotorvej, som omfatter overførsel af gods fra 
vej til jernbane ved at indsætte shuttletog mellem Es- 
bjerg og Køge, dvs. mellem Nordsøen og Østersøen. 
Projektet skal således ses i sammenhæng med nybyg- 
ningsløsningen København-Køge-Ringsted og er en 
parallel til lignende projekter i udlandet, hvor gods 
mellem to eller flere havne i stigende grad transporte- 
res med jernbane. Som et eksempel herpå kan nævnes 
den igangværende sammenbinding af havnene i Ham- 
burg og Lübeck-Travemünde gennem en opgradering 
og elektrificering af jernbanen. 

Beslutningsforslagets økonomi 
I svar på TRU alm. del -  spm. 375 oplyses det, at 

der skal investeres ca. 850 mio. kr. for at elektrificere 
strækningen mellem Lunderskov og Esbjerg. Hertil 
kommer anlægsomkostninger i forbindelse med etab- 
lering af en station i Esbjerg Øst på 15-20 mio, la'. 

I denne samling har Enhedslisten fremsat beslut- 
ningsforslag nr. B 82 om indførelse af moratorium for 
anlæg af og udvidelse af motorvejsnettet. I relation 
hertil foreslås det, at de midler, der anvendes på at ud- 
bygge motorvejsnettet, placeres i en jernbaneinfra- 
strukturfond, der -  sammen med midler fra Nordsø- 
olien -  tilvejebringer de beløb, der skal bruges på at 
elektrificere strækningen Lunderskov-Esbjerg. 

S k r i f t l i g  f r e m s æ t t e l s e  

Per Clausen (EL): 

Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 
mig herved at fremsætte: 

Forslag tilfolketingsbeslutning om elektrifice- 
ring af strækningen Lunderskov-Esbjerg, åbning 
af station i Esbjerg Øst og udbygning af havne- 
banen i Esbjerg. 

(Beslutningsforslag nr. B 137). 

. 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager forslaget, og anbefaler det til Tingets 
velvillige behandling. 


